
بخـش کشـاورزی قـادر بـه تولیـد
قـدرت بـرای کشـور اسـت/ بـرای
تامین نهاده دامی تا آخر سال

مشکلی نداریم

ساداتی نژاد گفت: ظرفیت کم نظیر کشاورزی ما علاوه بر اینکه
میتواند غذای مورد نیاز داخل کشور را تامین کند، قادر است برای

کشورمان تولید قدرت کند.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، سید جواد
ساداتینژاد، وزیر جهاد کشاورزی در برنامه تیتر امشب تصریح کرد:
ما به دلیل شرایط متنوع اقلیمی، ظرفیت طبیعی خوبی در کشاورزی
داریم.در حوزه منابع انسانی نیز ظرفیت خوبی داریم و ۴.۵ میلیون
تولیدکننده فعال و حدود ۲۰ میلیون نفر از جمعیت کشور در این بخش

فعالیت میکنند.

او افزود: کمتر کشوری در جهان وجود دارد که چنین ظرفیتهای طبیعی
و اقلیمی در بخش کشاورزی داشته باشد و اگر ما به شکل مناسب و

معقولانهای از این نعمات استفاده نکنیم، جفا کرده ایم.

وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: ظرفیت کم نظیر کشاورزی ما علاوه بر
اینکه میتواند غذای مورد نیاز داخل کشور را تامین کند، قادر است
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برای کشورمان تولید قدرت کند. یکی از ابعاد قدرت ملی کشورها،
اقتدار غذایی است. کشاورزان و دامداران ما، علاوه بر اینکه غذای

مردم را تامین میکنند، تولیدکننده قدرت برای کشور نیز هستند.

ساداتی نژاد بیان کرد: صنعت مرغ در کشور یک صنعت فعال و پویاست
که واردات مرغ اجداد از خارج به عنوان داده اصلی و وابستگی در

جیره غذایی از نقاط ضعف این صنعت است. 

وی افزود: با وجود آنکه ۲.۵ میلیون تن نیاز پروتئین کشور را صنعت
طیور تامین می کند، اما زمانی که وارد بخش می شویم می بینیم که

با واردات مرغ لاین از بیرون، این بخش مونتاژی است.

ساداتی نژاد با اشاره به اینکه سالیانه بیش از ۹ میلیون تن ذرت و
۴.۵ میلیون تن کنجاله سویا از طریق واردات تامینمی شود، بیان
کرد: با توجه به آنکه کشت این محصولات جزو کشت های آب بر محسوب می

شود، از این رو نمی توان همه آنها را در داخل تامین کرد.

وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه بسیاری از نقایص سامانه
بازارگاه مرتفع شده است، گفت: بحث توزیع بعد از کشتار موجب شده
تا قیمت مرغ در بازار واقعی نباشد، هر چند دامنه کنترل و نظارت
براین بخش سخت است، اما با همکاری وزارت صمت بدنبال بکارگیری

ظرفیت های هوشمند هستیم تا به نابه سامانی ها پایان دهیم.

ساداتی نژاد گفت: در دراز مدت می توانیم بالای ۵۰ درصد نهاده ها

را در داخل تولید کنیم. برنامه ما این است که تولید مرغ لاینِ
آرین را احیا کرده و مسائل ژنتیکی آن را حل کنیم.

او ادامه داد: مشکلات سامانه بازارگاه تاحدودی برطرف شده و الان
مشکل آن تاخیر در رساندن نهاده به دامدار است که درحال رفع آن

هستیم.

ساداتی نژاد تصریح کرد: با استفاده از ظرفیت باسکول های
دیجیتال و پرنده شمار می توان فهمید که مرغِ کسی که نهاده
گرفته به کشتارگاه رفته است. با توجه به ظرفیت های هوشمند

نابسامانی های توزیع مرغ را کنترل می کنیم.

 وی با تاکید بر اعلام قیمت های دستوری منطبق بر واقعیت های تولید
بیان کرد: سال گذشته به رغم آنکه قیمت هر کیلو مرغ زنده بالای ۱۷
هزار تومان بود، اما قیمت مصوب ۱۴ هزار تومان بود که این امرمنجر



به برهم زدن تنظیم بازار یا تخلف در عرضه می شود که با این وجود
تعیین قیمت نباید دستوری و غیرواقعی باشد.

به گفته وی، تعیین قیمت باید واقعی باشد تا تولیدکننده دام و
طیور متحمل زیان نشود چرا که این امر به تولید ضربه می زند.

ساداتی نژاد قیمت تمام شده هر لیتر شیر را ۶ هزار و ۴۰۰ تومان
اعلام کــرد و افــزود: خریــد کمتــر از ایــننرخ از دامــدار بــرای
تولیدکننده غیراقتصادی است و در نهایت منجر به کشتار دام های
مولد می شود، درحالیکه گاوداری صنعتی سرمایه ملی در بخش کشاورزی

محاسبه می شود.

وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: قیمت ۶ هزار و ۴۰۰ تومانی برای هر
کیلو شیرخام تعیین و ابلاغ شده است و برای تمهیدات مابقی زنجیره

همجلساتی تشکیل خواهد شد.

وی در بخش دیگر اظهارات خود با اشاره به خودکفایی محصولات
استراتژیک بیان کرد: در خودکفایی محصولات استراتژیک همچون گندم
تجربه بسیار خوبی داریم. امسال خرید کمتر از ۵ میلیون تن گندم
ناشی از خشکسالی است که در نهایت ناچار به واردات بیشتر گندم از

طریق واردات هستیم.

وزیر جهاد کشاورزی قیمت خرید تضمینی هر کیلو گندم را ۷ هزار و
۵۰۰ تومان اعلام کرد و گفت: امروز تمامی کارها برای اعلامنرخ خرید

تضمینی گندم انجام شده است.

وی با تاکید بر این مسئله که کشاورزی و دامداری باید اقتصادی
باشد، بیان کرد: مرغدار بنگاه خیریه نیست که با دستور قیمت را
تعیینکنیم چرا که درصدی سود منطقی باید ببرد تا بتواند به تولید
ادامه دهد، از این رو تولیدکننده دام و طیور با قیمت واقعی مشکلی
ندارد، اما زمانیکه قیمت دستوری  و غیرواقعی تعیین شود، امکان

تولید وجود ندارد.

ساداتی نژاد ادامه داد: حمایت از تولیدکننده، حمایت از مصرف
کننده است، چنانچه به دنبال حمایت از مصرف کننده هستیم، استراتژی
این طور نیست که بصورت دستوری قیمت را پایین نگه داریم و به

عبارت دیگر استراتژی حمایت از مصرف کننده متفاوت است.

وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر یکپارچه سازی سامانه اطلاعات بیان



کرد: تمامی تلاشمان را بکار میگیریم تا سال ۱۴۰۱ که تمامی اطلاعات
به روز شود چرا که عدم دسترسی به اطلاعات یکی از چالش های عمده
بخش کشاورزی است و هم اکنون تمامی آمار و اطلاعات مربوط به جوجه

ریزی و سطح زیرکشت محصولات تقریبی است.

به گفته وی، از نخبگان و فعالان بخش کشاورزی باید استفاده کنیم،
بدین منظور یک ساعتی را تعیین می کنیم که فعالان مسائل را با وزیر
مطرح کنند و در کمیسیون کشاورزی بارها گفتیم نمی شود برای بخش
کشاورزی تصمیم گرفت، درحالیکه ذی نفع کشاورزی در تصمیم گیری
نباشد. تشکیل شورای قیمت گذاری یکی از امور مهم در بکارگیری
کشاورز در تصمیم گیری ها بود که این امر در حوزه تنظیم بازار هم

باید اتفاق بیفتد.

ساداتی نژاد با اشاره به دلایل حضور دلالان در بازار بیان کرد: یکی
از عمده ترین دلایل حضور دلالان، عدم استفاده از اتحادیه و تشکل های
بخش کشاورزی است، به همین خاطر باید سراغ ذی نفعان برویم که در
امر بازار کمک می کنند. به عنوان مثال دولت ها در بازار گوشت مرغ
در دنیا دخالت نمی کنند، درحالیکه کشور ما در حوزه تشکل ها ضعیف
است و در نهایت باید استراتژی برای تنظیم بازار با استفاده از

ظرفیت تشکل ها داشته باشیم.

 قـانون تمرکـز یـک فرصـت بـرای وزارت
جهاد کشاورزی

وزیر جهاد کشاورزی با بازگشت مجدد قانون تمرکز به وزارت جهاد
کشاورزی بیان کرد: در دولتی که قانون تمرکز لغو شد، در همان دولت
مجدد به وزارت جهاد بازگردانده شد. قانون تمرکز به نوعی یک فرصت
برای وزارت جهاد کشاورزی است که به طور کامل باید اجرا کند تا با

فرماندهی واحد پاسخگو باشد.

وی با تاکید بر برون رفت کشاورزی سنتی به سمت کشاورزی تجاری گفت:
در بسیاری از کشورها، کشاورزان جزو افراد ثروتمند هستند، اما در
کشور ما به دلیل خرده مالکی، کشاورزی از اقتصادی خارج شده است،

در حالیکه با مدیریت واحد باید کنترل کرد.

وی ادامه داد: در کشور ما به دلیل آنکه کشاورزان فقیر هستند،
امکان استفاده از بذر خوب، نهاده مناسب، بیمه محصولات و … را



ندارند که با این وجود راهی جز کشاورزی قراردادی در کشور نیست.
هم اکنون خیلی از کشورها تولید قراردادی است به طوریکه بذری در
زمین کاشته نمی شود، اگر معلوم نشود برای کجاست. این در حالی است
که در کشور ما با مازاد یا کاهش تولید محصولات به دلیل مشخص نبودن

تکلیف کشاورز روبرو هستیم.

وزیر جهاد اجرای الگوی کشت را یکی از موضوعات اساسی دانست و گفت:
یکبار برای همیشه باید مسائل را حل کنیم. تا چند سال می خواهیم

درگیر الگوی کشت باشیم.

وی ابزار قیمت را یکی از الزامات اجرای الگوی کشت دانست و گفت:
تا الان ابزار قیمت در اختیار وزارت جهاد نبود که با این وجود
امکان اجرای الگوی کشت وجود نداشت. تعیین قیمت توسط شورای قیمت

گذاری اقدام مهمی در راستای الگوی کشت محسوب می شود.

وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: در بحث الگوی کشت مشکلی نداریم و
تنها در اجرا مشکل داشتیم که با ظرفیت خرید تضمینی و کشاورزی

قراردادی امیدواریم اجرا شود.

ساداتی نژاد در بخش پایانی اظهارات خود شفافیت و مبارزه با فساد
را موضوع بسیار مهم در وزارت جهاد کشاورزی دانست و گفت: با
برنامه ریزی های صورت گرفته در سامانه وزارت جهاد تلاش می کنیم که
حوزه قرارداد و مناقصه ها کاملا شفاف باشد و انحصار در واردات رخ

ندهد و همواره آنچه مورد نیاز است، وارد شود.
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